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Protokół  posiedzenia Komisji Finansów, Obszarów Wiejskich 
i Strategii Rozwoju Powiatu 

 
Nr 2/2009  w dniu 13.02.2009 r.          

 
Posiedzenie rozpoczęto o godz. 16.30 zakończono o godz. 19.20 

  
L.p Imię i nazwisko 

 
Podpis 

1. Sławomir Maciaszek     
- Przewodniczący Komisji Obecny 

  
 2. 

  

 
Jerzy Springer 

 
Obecny 

  
 3. 

  

 
Irena Wojewódzka - Kucz 

 
Obecny 

 
4. 
 

Józef Sulikowski Obecny 

5. 
 

Andrzej Zając 
 

Obecny 

6. 
 

Andrzej Wieczorek 
 

Obecny 

7. 
 

Wiesław Ewertowski 
 

Obecny 

8. 
Grzegorz Owczarzak 

 
 

Obecny 

9. Jerzy Piasecki Obecny 

10. 
 

Andrzej Bielecki 
 

Obecny 

11. 
 

Michał Piechocki 
 

Nieobecny 
 

12. 
 

Krzysztof Migasiewicz 
 

Obecny 
 

13. 
 

Zbigniew Grabowski 
 

Obecny 
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Nieobecni członkowie Komisji: 
1.  Michał Piechocki 

Ponadto w posiedzeniu uczestniczyli: 
 

1. Dorota Ewertowska - kierownik oddziału ARIMR w Wągrowcu 
2. Zbysław Thomas - Nadleśnictwo Durowo 
3. Zbigniew Szeląg – Nadleśnictwo   Łopuchówko 
4. Andrzej Kukawka - Nadleśnictwo  Łopuchówko. 

 
1.     PORZĄDEK POSIEDZENIA KOMISJI: 

 
1. Otwarcie posiedzenia, powitanie obecnych, stwierdzenie quorum, przyjęcie 

protokołu z poprzedniego posiedzenia, odczytanie odpowiedzi Zarządu.   
2. Informacja o sytuacji w rolnictwie na terenie powiatu z uwzględnieniem 

możliwości wykorzystania unijnych środków  pomocowych w 2009r. oraz stan 
gospodarki leśnej i łowieckiej.  

3. Zakończenie  posiedzenia. 
 
2.  OCENA SPOSOBU ZAŁATWIENIA WNIESIONYCH PRZEZ   
       KOMISJĘ ZAPYTAŃ, OPINII, STANOWISK I WNIOSKÓW. 

 Nie odnotowano  
 
3.    SPRAWOZDANIE Z PRZEBIEGU DYSKUSJI. 
  
1. Otwarcie posiedzenia, powitanie obecnych, stwierdzenie quorum, przyjęcie protokołu  

z poprzedniego posiedzenia, odczytanie odpowiedzi Zarządu.   
 

Przewodniczący Komisji powitał członków Komisji oraz gości. Stwierdził 
quorum wymagane do podejmowania wniosków, po czym  poddał pod głosowanie  
treść  protokołu z poprzedniego posiedzenia komisji. Na 12 obecnych, za 
przyjęciem było 10 członków komisji a  2 się wstrzymało. S.Maciaszek odczytał 
odpowiedz Zarządu Powiatu na wniosek komisji, dotyczący: ustalenia terminu  
i sposobów procedowania nad budżetem na rok następny. Następnie 
Przewodniczący przeszedł do tematu gospodarki leśnej i łowieckiej, udzielając 
głosu przybyłym na posiedzenie gościom. 
 

2. Informacja o sytuacji w rolnictwie na terenie powiatu z uwzględnieniem możliwości 
wykorzystania unijnych środków  pomocowych w 2009r. oraz stan gospodarki leśnej i 
łowieckiej.  
 

Zbigniew Szeląg nadleśniczy z Łopuchówka  poinformował, że w obrębie 
pracy jego nadleśnictwa   jest 8.000ha terenu wchodzące w skład Powiatu 
Wągrowieckiego. Od niedawna obręb Kakulin, który także był obsługiwany przez 
to nadleśnictwo,  został przekazany do Nadleśnictwa Durowo (5.000ha). Lasy 
prywatne nadzorowane przez Nadleśnictwo Łopuchówka obejmują nieco ponad 
3.000ha. Do problemów,  zgłaszanych przez  nadleśniczego nalezą: niepewny 
stan gospodarki krajowej, problemy geodezyjne oraz trudności w realizacji prac 
związanych  ze sprzątaniem lasów – szczególnie w pasach drogowych. 
Sprzątanie pasów przydrożnych - według nadleśniczego – nie należy do  lasów 
państwowych a do zarządcy drogi.  
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Nadleśniczy z Durowa, Zbysław Thomas również zwracał uwagę na problem  
 z utrzymaniem czystości w lesie. Nadleśnictwo Durowo korzystało przy 
sprzątaniu z pomocy bezrobotnych skierowanych do pracy przez Powiatowy 
Urząd Pracy oraz więźniów. Nadleśnictwo zwracało się kilkakrotnie do 
samorządów o pomoc w sprzątaniu terenów należących do samorządów (pasy 
drogowe). Wielki problem jest też, z przejechanymi przez pojazdy zwierzętami, 
których uprzątnięcie i utylizacja należy również do właściciela drogi. Nadleśniczy 
zwrócił się z prośbą, by powiat uczulał na ten fakt samorządy gmin. Nadleśniczy 
zwrócił uwagę na szkody wyrządzone przez dziki – są one dość duże - dokonuje 
się prewencyjnych odstrzałów.  Tereny łowieckie są wydzierżawione, przez koła 
łowieckie Powiatu Wągrowieckiego. Gospodarowanie zasobami leśnymi odbywa 
się zgodnie z planem i jest prawidłowe. Zmalał zbyt na drewno. Za pierwsze 
półrocze 2009r. drewno sprzedano, ale nie za wszystko jeszcze zapłacono  
i nie odebrano. Sytuacja pracownicza w Nadleśnictwie Durowo jest poprawna.  

Nadleśniczowie razem wskazywali na niską – niewystarczającą kwotę  
na dozorowanie lasów prywatnych i doradztwo dla właścicieli tych lasów. Kwota 
przewidziana na rok 2009 wynosi 18 zł / 1 ha. Środki te pochodzą z powiatu.  

Z.Thomas skorzystał z obecności D.Ewertowskiej  i zapytał o dofinansowanie 
ze środków UE dla rolników utrzymujących na swych gruntach zadrzewienia  
i zakrzaczenia śródpolne.  Kierownik wągrowieckiego oddziału ARiMR 
wskazywała, że rolnicy mają możliwość występowania o dofinansowanie  
w działaniach rolno-środowiskowych, ale zainteresowanie tymi dopłatami jest 
znikoma. Rolników bardziej interesuje dopłata do produkcji i unowocześniania 
gospodarstw.    

Radny J.Sulikowski zapytał, ile środków zabraknie nadleśnictwom  
na dozorowanie lasów prywatnych oraz o to, czy nadleśnictwa występowały  
do powiatu o wsparcie środkami finansowymi z Powiatowego Funduszu  
z przeznaczeniem na sprzątanie lasów (np.: zakup worków na odpady).  

Radny W.Ewertowski, zapytał: jakie są proporcję pozyskiwania i zalesiania 
drzewa w nadleśnictwach, o rozmiar kradzieży drewna oraz o gospodarkę 
łowiecką wobec gatunków „szkodników”.  

Zbysław Thomas odpowiedział, że w skali kraju więcej przybywa drewna, niż 
się wycina. Gospodarka nadleśnictwa w tej materii jest stabilna a proporcje są 
zachowane zgodnie z planem. Nadzór Starostwa nad nadleśnictwem odbywa się 
zgodnie z ustawą o lasach. Plany inwentaryzacji lasów i wyrębu są prowadzone 
przez Wydział Ochrony Środowiska i Rolnictwa. Nadleśniczy z Durowa 
poinformował o występowaniu kradzieży drzewa w lasach. Do roku 1990 
funkcjonowała straż leśna, od roku 1990 dozorowanie jest w gestii nadleśnictwa. 
Społeczeństwo jest ubogie szczególnie na wsi. Nadleśnictwo współpracuje  
 z OPS-ami, które płacą za drewno, aby osoby ubogie  mogły legalnie pozyskać je 
z lasu.   Środki na dozór lasów prywatnych byłyby wystarczające, gdyby kwota 
oscylowała na poziomie 37zł/ 1 ha. Dotychczasowa 18zł/1ha jest 
niewystarczająca i starczy jedynie na ¾ roku.  
Z.Thomas poinformował, że od 3 lat prowadzony jest program odbudowy 
populacji zająca. Sytuacja się poprawiła, jednak nadal nie jest najlepsza. Kłopot 
przy tej odbudowie stwarzają drapieżniki (sowa, kruki, jastrzębie, bociany).  
Podjęto także próbę poprawy stanu populacji kuropatwy.  Na tą odbudowę 
populacji  nadleśnictwo otrzymuje  środki z Urzędu Marszałkowskiego. 
Nadleśniczy poinformował, że w pobliżu obszaru działania nadleśnictwa Durowo  
-  w Puszczy Noteckiej pojawiają się już wilki. 
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Każde nadleśnictwo posiada własną szkółkę na własne potrzeby zalesień.  Jeśli 
wystąpi  nadmiar sadzonek, nadleśnictwo może sprzedawać na potrzeby 
programów. W naszym powiecie jest nadprodukcja sadzonek.  

Rady J. Springer poruszył temat zagrożenia pożarowego i ochrony przeciw 
pożarowej. Nadleśniczy Z.Thomas odpowiedział, że ryzyko podpalenia jest 
większe, bo więcej ludzi w lesie. Najbardziej trudne do ugaszenia są pożary w 
głębi lasu. Zagrożenia ustala się na podstawie wilgotności powietrza i wilgotności 
ściółki. W stanach zagrożenia ustalane są dyżury oraz zakaz wstępu do lasu. 
Obowiązek informacji leśnictwa kończy się w momencie przyjazdu straży 
pożarnej. System ostrzegania, nie należy do  obowiązku nadleśnictwa, a do 
straży pożarnej. Nadleśnictwo podpisuje ze strażą pożarną umowę na system 
ochrony. W okresie zagrożeń są do dyspozycji wieże obserwacyjne, samoloty 
patrolowe i gaśnicze. 
 
O godzinie 18.15 obrady opuszczają przedstawiciele Nadleśnictw oraz radny 
Andrzej Bielecki.  
  

Kierownik powiatowego  biura Agencji Restrukturyzacji i Modernizacji 
Rolnictwa, Dorota  Ewertowska, omówiła temat związany z pomocą dla rolników. 
Omówiła ona dane zawarte w materiale, który zostanie przedstawiony na 
najbliższej sesji Rady Powiatu. D.Ewertowska zaprezentowała  rodzaje pomocy, 
które były  udzielane w 2008 roku oraz kwoty jakie były do dyspozycji agencji 
(materiał w załączeniu). Wnioski w roku 2008 dotyczyły kwoty 49.000.000zł, które 
zostały wypłacone rolnikom. Obszar Powiatu Wągrowieckiego został zaliczony  
w ubiegłym roku do wojewódzkich  obszarów suszy. Dopłaty bezpośrednie  
– obszarowe do upraw wyniosły największą część - 38.000.000zł. Jeśli chodzi  
o kondycję rolnictwa to dominującą w naszym powiecie jest hodowla trzody 
chlewnej. W roku bieżącym rolnicy składają wnioski kontynuacyjne na kolejne 
transze pomocy. Oprócz płatności obszarowych rolnicy mogą ubiegać się  
o wsparcie na pomocy dla młodego rolnika, renty strukturalne czy modernizację 
gospodarstwa Wnioski są przyjmowane do limitu środków. Mało wykorzystano 
środków na wsparcie młodych rolników (kwotą pomocną dla jednego rolnika 
wynosi 50.000zł). Taki młody rolnik aby uzyskać wsparcie musi uzupełnić 
wykształcenie, posiadać odpowiedni areał i spełnić inne uwarunkowania. Trudniej 
uzyskać dofinansowanie w tym dziale, niż to było w poprzednich latach.  

Radny J. Piasecki zapytał o strukturę uprawy roślin i  jaka jest skala roślin 
genetycznie modyfikowanych uprawianych na naszym terenie. Kierownik 
D.Ewertowska powiedziała, że agencja się tym nie zajmuje, ale rozezna się w tym 
temacie. Radny J.Springer zapytał jak wygląda sytuacja wsi po wejściu do Unii 
Europejskiej- dopłaty, gospodarka rolna, gospodarka domowa, uprzemysłowienie. 
Kierownik odpowiedziała, że  faktem jest, iż jest ciągłe zainteresowanie na środki 
unijne, mankamentem jest oczekiwanie na płatność. Następuje zniecierpliwienie 
rolników z tytułu oczekiwania na środki.  
Powiatowe biura, pomagają w pisaniu uwag, przyspieszają dopłaty, natomiast 
naliczenie odbywa się z poziomu centrali. Poprawa sytuacji w rolnictwie, jest 
bardzo duża, dzięki pomocy unijnej. Według D.Ewertowskiej pomoc ta jest 
 w dalszym ciągu bardzo wskazana.  
 
O godzinie 19.05  pokój  obrad opuszcza D.Ewertowska.  
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3. Zakończenie  posiedzenia. 
 

Przed zakończeniem obrad Komisja wypracowała wniosek, który został ujęty 
poniżej w pkt. 4.4.  
Posiedzenie zakończyło się o godz. 19.20.  
 

4.     ZAPYTANIA, OPINIE, STANOWISKA I WNIOSKI. 
 
 

4.1 Zapytania: 
odpowiadano podczas posiedzenia komisji  
 
Nie odnotowano  
 
4.2  Opinie 
 
Nie odnotowano  
 
4.3  Stanowiska 
 
Nie odnotowano  

 
4.4 Wnioski: 

 
Komisja Finansów wnosi do Zarządu  o rozważenie możliwości zwiększenia 
środków finansowych, w ramach umowy z nadleśnictwami, za sprawowanie 
nadzoru nad lasami niepaństwowymi. 
[obecnych 11 radnych_ ZA – 10 głosów/  PRZECIW – 0/  WSTRZYMUJĄCYCH – 1 głos]  

 
 
 
 
 
 
 
 

  ______________________                                      ___________________ 

    Protokołował / Protokołowała                                     Przewodniczący Komisji   
 
 

 


